
سیاسی 2

     جشنواره امسال اتفاق مهمی بود 

از این جهت که یک پروژه فراملی 

برای برهم زدن همه شاخه های 

آن اعم از سینما و موسیقی و... 

وجود داشت اما نهایتاً جشنواره 

به شکل آبرومندانه ای برگزار شد. 

سیاست های وزارت ارشاد برای 

برگزاری درست جشنواره در این 

برهه خاص چه بود؟

 ابتـــدا بایـــد تشـــکر کنـــم از زحمـــات 
دوســـتان حاضـــر در روزنامه ایـــران که، 
زحمات زیـــادی را در ایـــن دوره متحمل 
شـــدند و انصافاً به خوبی هم توانستند 
وظایف شـــان را ایفـــا کنند. ما بـــا اتفاق 
مهمی وارد فصل جشـــنواره ها شـــدیم. 
یک بحـــران شـــبه فرهنگی مهـــم پیش 
آمـــده بود که چنـــد ماه فضای کشـــور را 
تحت تأثیر قـــرار داده بود. بخش زیادی 
از کســـانی که داعیه دار ایـــن اعتراض ها 
بودند از جنس افـــراد فرهنگی و هنری 
بودند که عمدتاً هم بـــا نظام و دولت از 
ابتدا هم مرزبندی داشـــتند، یعنی شاید 
از ابتدای وزارت بنده احساس شان این 
بود که شـــاید این دولـــت نتواند با حوزه 
فرهنگ و هنر ارتبـــاط خوبی برقرار کند 
یا اساســـاً توان برقـــرار ارتبـــاط با طیف 

فرهنگ و هنـــر را ندارد.
ایـــن تحلیل وارد مســـائل اغتشـــاش ها 
شـــد بـــه نحـــوی کـــه خیلی هـــا فکـــر 
می کردنـــد احتمـــال دارد امســـال اصلاً 
نتوانیـــم جشـــنواره ها را برگـــزار کنیم. 
خیلـــی از دوســـتان بـــه مـــا می گفتنـــد 
»امســـال که جشـــنواره نداریـــم!« یعنی 
تـــا این حد پذیرفته شـــده بـــود که همه 
فرهنـــگ و هنر کشـــور همین بخشـــی 
هســـتند کـــه چـــون صـــدای بلندتـــری 
دارنـــد، بیشـــتر دیـــده می شـــوند و بـــا 
نظام و دولـــت فاصله گذاری داشـــتند. 
شـــکل  بـــه  هـــم  فاصله گـــذاری  ایـــن 
اتفـــاق  آنهـــا  از ســـوی  خودخواســـته 
افتـــاده بـــود وگرنـــه شـــما در برنامـــه 
دولـــت و صحبت هـــای شـــخص آقـــای 
رئیس جمهـــور نمی توانســـتید چیزی از 
این نگاه پیدا کنیـــد و تمام تلاش ما این 
بـــود که اجـــازه ندهیم دوقطبـــی ایجاد 

شـــود اما عده ای از این دوســـتان تعمد 
داشـــتند و فکـــر می کردنـــد جـــو اصلی 
فضـــای فرهنـــگ و هنر به دست شـــان 
اســـت و اگـــر بخواهند اتفاقـــی در حوزه 
اتفـــاق  خ بدهنـــد،  فرهنـــگ و هنـــر ر
می افتـــد و اگـــر آنهـــا نخواهنـــد، اتفاقی 

نمی افتـــد!
کاری کـــه مـــا انجـــام دادیم ایـــن بود که 
نشـــان دادیـــم بدنـــه فرهنـــگ و هنر با 
علاقـــه عمومـــی جامعـــه در یـــک ســـو 
قـــرار دارند. از قضـــا کســـانی در اقلیت 
هســـتند که با حوزه باورها و ســـنت های 
مـــردم فاصله پیدا کرده انـــد و نه جریان 
اصلی فرهنگ و هنر. جشـــنواره امسال 
نشـــان داد اهالی فرهنـــگ و هنر و مردم 
در ایـــن راســـتا قـــرار دارنـــد. بـــه همین 
دلیـــل هم شـــاهد بودیـــم که نـــه تعداد 
فیلم هـــای ثبت نامی کاهش پیـــدا کرد، 
نه تعداد تماشـــاگران افت داشـــت. هم 
جشـــنواره باشـــکوه تری بـــود و حتی در 
برخـــی حوزه هـــا، اعـــداد و ارقـــام خیلی 
بهتر از ســـال های گذشـــته بود. مهم تر 
از همـــه این بـــود که جریـــان فرهنگ و 
هنر، به نوعی دچار یک پوســـت اندازی 

. شد هم 
ببینید ما در حوزه ســـینما، یـــازده اثر کار 
غ های زیادی را  اولی داشـــتیم و ســـیمر
همیـــن کاراولی ها بردند. بـــه نظرم این 
اغتشـــاش ها در عیـــن حالی کـــه اتفاق 
بســـیار بدی بـــود و تـــلاش می شـــد در 
حـــوزه فرهنـــگ و هنر به شـــکل تحریم 
ترجمه شـــود اما خودش تبدیل شـــد به 
یک فصل شـــکوفایی و مســـئولیت ما را 
هم نســـبت به گذشته ســـنگین تر کرد.

       وزارت فرهنگ، سعه صدر زیادی 

در مواجهه با اهالی فرهنگ و هنر 

نشان داد و انتظار می رفت نهادهای 

صنفی هر یک از این بخش ها 

مثل سینما، موسیقی و... نقش 

جدی تری را در جشنواره امسال 

برعهده بگیرند. اما متأسفانه این 

اتفاق نیفتاد. علتش چه بود؟

 مـــا از روز اول تـــلاش کردیـــم بـــا ایـــن 
دوســـتان وارد تعامـــل منطقی بشـــویم. 

گفت وگو با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

کمیل نقی پور
سردبیر روزنامه ایران

 همه هنرمندانی
 که رفته اند

 می توانند برگردند

جشـــنواره های هنری فجر امســـال زیر ســـایه ســـنگین وقایع چند ماه گذشته 
برگزار شـــد. برخی از هنرمندان سینما، تئاتر و موسیقی اعلام کرده بودند حاضر 
به حضور در جشـــنواره فجر نیســـتند و خواســـتار تحریم این جشـــنواره شدند. 
فضای شـــکل گرفته در هفته های منتهی به زمان برگزاری جشـــنواره این تصور 
را به وجود آورده بود که احتمال دارد جشـــنواره فجر امســـال به صورت گسترده 
توســـط هنرمندان تحریم شـــود و برای اولین بار جشـــنواره فجر تعطیل شـــود. 
با ایـــن حال همان گونه کـــه انتظار می رفت، سیاســـت وزارت فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی برگزاری هر چه باشـــکوه تر این جشـــنواره بود چرا که جشنواره فجر به 
عنوان »نوروز هنر« در کشـــور تصویری از وضعیت هنری کشـــور در سال آینده را 
ترســـیم می کند. شکست جشـــنواره به معنای شکســـت چرخه هنر جامعه بود 
و بدنه اصلی هنری کشـــور در کنار مردم آســـیب دیدگان اصلی چنین وضعیتی 
بودنـــد. با وجـــود این شـــرایط، جشـــنواره های فجر در حـــوزه موســـیقی، تئاتر، 
هنرهـــای تجســـمی و فیلم با کیفیت مناســـبی برگزار شـــد و عـــلاوه بر متوقف 
نشـــدن روند برگزاری جشـــنواره ها، یخ نمایش آثار و اجـــرای برنامه های هنری 
را نیـــز آب کرد و پس از 5 ماه وضعیت هنری کشـــور »ســـفید« شـــد. محور اصلی 
گفت وگوی حاضر سیاســـتگذاری وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسلامی برای بازگشت 
به اوضاع عادی در جامعه هنری کشـــور است که دکتر محمدمهدی اسماعیلی، 

وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی به ســـؤالات ما در این باره پاسخ داد.

ما در حوزه سینما، یازده 
اثر کار اولی داشتیم 

غ های زیادی  و سیمر
را همین کاراولی ها 
بردند. به نظرم این 

اغتشاش ها در عین 
حالی که اتفاق بسیار 

بدی بود و تلاش 
می شد در حوزه فرهنگ 

و هنر به شکل تحریم 
ترجمه شود اما خودش 
تبدیل شد به یک فصل 

شکوفایی و مسئولیت 
ما را هم نسبت به 

گذشته سنگین تر کرد

بخش مهمی از شعار 
دولت سیزدهم 

از ابتدا »عدالت 
فرهنگی« بود. ترجمه 
این عبارت این است 

که در همه نقاط 
کشور، امکان یکسانی 

برای بالفعل شدن 
استعدادها وجود 

داشته باشد. شاید 
کمتر شنیده باشید 

که ما یک قرارگاه 
ویژه را مخصوص 

همین هدف، در 100 
شهر محروم کشور 

تأسیس کردیم. بیش 
از 65هزار نفر به شکل 

مستقیم آموزش های 
هنری دیدند به نحوی 

که الان متقاضی 
صدور مجوز برای 

فعالیت و تأسیس 
آموزشگاه های 

فرهنگی و هنری 
هستند

 عدالت
فرهنگی

چهارشنبه   2۴ اسفند  ۱۴۰۱ 

مـــن یـــک روزی وزیر نبـــودم و فقط یک 
فعال فرهنگی به عنوان معلم دانشـــگاه 
بودم و طبعاً یک ســـری نظراتـــی درباره 
جریان هـــای صنفی داشـــتم. امـــا وقتی 
مســـئولیت وزارت را برعهـــده گرفتـــم با 
همه آنها جلســـه گذاشـــتیم و گفتیم ما 
وزارت فرهنگ را خانـــه همه هنرمندان 
می دانیـــم؛ بـــا هر گرایشـــی کـــه دارند. 
ایـــن را هـــم در عمل نشـــان دادیـــم. ما 
بســـیاری از محدودیت هایـــی را کـــه از 
ســـابق براســـاس ســـلایق غیرقانونـــی 
اعمال می شـــد، لغـــو کردیـــم. منظورم 
از »غیرقانونـــی« خـــلاف قانون نیســـت 
منظـــور آن دســـته از محدودیت هایـــی 
اســـت کـــه بـــه علـــت فقـــدان قانـــون 
ایجـــاد شـــده بودند. بـــرای مثـــال ما به 
نمایـــش فیلمی مجـــوز دادیـــم که یکی 
از بازیگرانـــش در خـــارج از کشـــور بود 
و خیلـــی هـــم بازتـــاب داشـــت. یکی از 
نهادهـــای امنیتی مخالـــف نمایش این 
فیلـــم بود. مـــن هم با مســـئول آن نهاد 
صحبـــت کـــردم و گفتـــم دلیلـــی ندارد 
فیلمی را که بســـیاری عامل انســـانی در 
آن دخیـــل هســـتند و ایـــن همـــه وقت 

گذاشـــته و محصولی تولیـــد کرده اند که 
بـــه اقتصاد هنـــر هم کمـــک می کند، به 
خاطـــر خطای یـــک نفر متوقـــف کنیم. 
آنهـــا پذیرفتنـــد و پخـــش شـــد و یکـــی 
از بالاتریـــن فروش هـــا را هـــم داشـــت. 
مورد دیگـــر درباره بعضـــی بازیگران بود. 
مثل فـــردی که بـــرای چند دهـــه اجازه 
بازیگـــری در کشـــور را نداشـــت. یکی از 
پیشکسوتان پیشقدم شـــد و او را پیش 
ما آوردند و مشـــکل هم برطرف شد؛ در 
حالی که برخی طیف هـــا با ما مخالفت 
جـــدی داشـــتند که شـــما نباید بـــه این 

دســـت افراد فضـــا بدهید!
همیـــن را در بحث کتاب و موســـیقی و 
تجســـمی هم داریم. یعنی مـــا با جریان 
فرهنگـــی و هنری رابطه خوبـــی داریم و 
با خانه هـــای اصناف هم همیـــن رابطه 
وجود داشـــت. شـــبی با دوســـتان دوره 
جدید خانه سینما جلســـه ای داشتیم. 
به آنهـــا گفتـــم شـــما در هیـــچ دوره ای 
نمی توانید مثل دوره ای که ما هســـتیم، 
مشـــکلات هنری کشور را حل کنید. هم 
از جهـــت زیرســـاختی و هم پشـــتیبانی 
و... چـــرا کـــه وزارت فرهنگ هیچ وقت 

در دولـــت، جایگاهی را که امـــروز دارد، 
نداشـــته اســـت؛ چون رئیـــس جمهور 
اعتماد دارد و بقیـــه مجموعه دولت هم 
نســـبت بـــه وزارت ارشـــاد، یـــک حالت 
حامـــی دارنـــد و مـــن خـــارج از عنـــوان 
وزارت هـــم با همه این دوســـتان رفاقت 
و صمیمیـــت دارم و می توانـــم خیلـــی از 
این پشـــتیبانی ها را برای اهالی فرهنگ 
و هنر جلب کنـــم. گفتم من آنجایی که 
قرار بر حمایت باشد از جریانی حمایت 
خواهـــم کـــرد کـــه به اصـــول انقـــلاب و 
مســـائل ملـــی مـــا پایبند باشـــد امـــا به 
لحاظ صنفی، شـــما هیـــچ محدودیتی 
نداریـــد. مـــن ایـــن را بـــه صراحـــت به 

گفتم. نها  آ
امـــا در جشـــنواره ها، یکـــی دو تـــا از این 
را کنـــار  کامـــلاً خودشـــان  جریان هـــا 
کشـــیدند. مـــن نمی خواهـــم بگویـــم 
تحریـــم کردند ولی یکـــی از این خانه ها 
کـــه اتفاقـــاً شـــخص مـــن و بســـیاری از 
همـــکاران با آنها جلســـه هم داشـــتیم، 
حتی یـــک نفرشـــان هـــم حاضر نشـــد 
داوری جشـــنواره را برعهده بگیرد. بعضاً 
حتی حاضر نشدند در یکی از سینماها، 

یکـــی از فیلم هـــا را ببیننـــد. ایـــن نوعی 
قهر اســـت درحالـــی که بدنـــه فرهنگی 
از جشـــنواره اســـتقبال کرد. چه فشاری 
را جریـــان تروریســـم رســـانه ای ایجـــاد 
کرده بود کـــه هرکســـی می خواهد وارد 
جریـــان جشـــنواره شـــود، او را بایکوت 
می کردنـــد یـــا با توهیـــن، آنـــان را تحت 
فشـــار قرار می دادنـــد. یک فـــردی آمد 
که یـــک اجرای هنری داشـــت بـــه مادر 
او در یکی از شـــهرها حمله کردند! بچه 

او را بـــا چاقـــو تهدید کـــرده بودند!
ما ایـــن داســـتان ها را هنـــوز نگفته ایم! 
جریـــان  ایـــن  کـــه  را  داســـتان هایی 
رســـانه ای ایجـــاد کرد که بخشـــی از کنار 
کشـــیدن ایـــن خانه هـــا و تعـــدادی از 
اهالـــی فرهنـــگ و هنـــر، محصـــول این 
تروریســـم رســـانه ای بود و حتـــی برخی 
تلاش کردند که دســـت وزارت فرهنگ و 
دوستان خودشان در جشنواره را خالی 
بگذارند. اما نگاه کنید که در جشـــنواره 
امســـال، بهترین عناصر هنری کشـــور، 
داور شدند. بیشترین فیلم به جشنواره 
آمد. 11 اثر کاراولی داشـــتیم. ســـالن ها و 
اختتامیه را هم که دیدید. یادم هســـت 
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